
Egyesületi ügyek
Az OMBKE választmányának ülése

Az OMBKE soron következő választmányi ülését 2012. 
április 3-án tartotta Budapesten az OMBKE új központjában 
(Október 6. utca) dr. Nagy Lajos elnök vezetésével.

Napirend előtt a választmány néma felállással tisztelgett a 
közelmúltban eltávozott három tiszteleti tag -  dr. Zsámboki 
László jogász, könyvtáros, dr. Szabó Ferenc közgazdász és 
Lohrmann Keresztély bányamérnök -  emléke előtt.

Az. 1. napirendben dr. Nagy Lajos tartott elnöki tájékoztatót 
az előző ülés óta történt főbb eseményekről. Először is abból 
az alkalomból, hogy a jelen választmányi ülés az első az egye
sület új helyiségében, bejelentette, hogy minden egyesületi bú
tor, könyvtár, dokumentum, relikvia rendben átkerült a Fő ut
cából. Minden bizottságnak van helye és lehetősége tárgyalá
sokat tartami.
• Az Öntészeti Szakosztály és a Bányászati Szakosztály mis

kolci helyi szervezete február 25-én megrendezte az egyesü
leti bált Lillafüreden.

• 2011 végén az OMBKE a Miskolci Egyetem rektorának az 
új rektori teremben elhelyezendő zászlókat adományozott. 
A költségeket az Omya Kft. támogatta. A hivatalos átadás
ra később egy ünnepélyes alkalommal kerül sor.

• Ez évben lesz a Selmecbányái Akadémia megalapításának 
250. évfordulója. Ennek megünneplését magyar részről a 
Miskolci Egyetem szervezi. Egyesületünk csatlakozik az ün
nepségekhez.

• Az új bányatörvény módosításokra vonatkozó észrevétele
ket az OMBKE a tárcaközi egyeztetés folyamatában eljut
tatta a Nemzeti Fejlesztési Minisztériumba.

• Március 12. és április 1. között volt Aradon a hagyományos 
Bányász-Kohász-Földtani Konferencia. A színvonalas ren
dezvényen az OMBKE-t kb. 90 fő képviselte.

A 2. napirendi pontban dr. Nagy Lajos az OMBKE 2012. 
évre tervezett rendezvényei közül emelt ki néhányat (a teljes 
tervet a választmány tagjai írásban megkapták):
• 2012-ben ünnepeljük egyesületünk megalapításának 120. 

évfordulóját, amiről június 21-22-én Selmecbányán emléke
zünk meg egy konferencia keretében. Az ünnepélyes meg
emlékezésre meghívtuk a szlovák, illetve a Selmecbányái 
társszervezetek képviselőit is, akik ekkor ünnepük megala
kulásuk 20. évfordulóját.

• Május 13-16. között Nemzetközi Vaskohászati Konferencia 
lesz Budapesten.

• Június 29-én rendezik meg a Szigetközi Napokat Dunakiü- 
tin, és ekkor Fémkohászati Nap is lesz Miskolcon.

• Az Öntészeti Szakosztály megalakulásának 60. évfordulóját 
2012. szeptember 22-én az Öntödei Múzeumban ünnepük.

• A Dunaújvárosi Helyi Szervezet ez évben Borovszky-emlék- 
év programsorozatot szervez (hazai és külföldi előadók, pá
lyázat, könyv) a Dunaferr Zrt. pénzügyi támogatásával.

• A Bányásznap központi ünnepségét az Omya Kft. rendezi 
meg Egerben.

Dr. Esztó Péter hozzászólásában elmondta, hogy a Bánya- 
törvény módosításával a végrehajtási utasítás hatályon kívül 
helyezi azt a rendelkezést, mely a bírságokból befolyó bevétel
ből támogatná a múzeumokat és a hagyományápolást. Az 
Egyesületnek a társszervezetekkel együtt meg keüene keresni 
a megfelelő kormányzati szerveket.

A 3. napirendben dr. Gagyi Pálffy András ügyvezető igazga
tó számolt be az OMBKE 2011. évi gazdálkodásáról. A gazda
sági nehézségek eüenére az egyesület gazdálkodása közel 
nuüszaldós eredménnyel zárult. Ez köszönhető annak is, hogy

a kieső támogatások pótlására az egyesület vezetői (ebbe bele
értve a szakosztály-vezetőségeket is) újabb támogatókat nyer
tek meg. A MÓL Nyrt., az Omya Kft. és a Dunaferr Zrt. jelen
tős támogatást nyújtott. A Kohászati Lapok megjelentetését 
támogatta a Fémalk Zrt., és az öntőnapok nyereségéből is ré
szesült az Egyesület. Anyagilag is sikeres volt az Erős György 
által Bátaapátiba szervezett szakmai konferencia.

A 2011. évi végleges beszámolót az Ellenőrzési Bizottság 
véleménye után a könyvvizsgálói jelentéssel együtt a követ
kező választmányi ülésen meg keü tárgyalni.

A 4. napirendi pont az OMBKE 2012. évi gazdálkodási ter
ve volt.

Az írásban kiadott terv ismét a közel nullszaldós ered
ményt tűzi ki célul. De a tervezett árbevételek bizonytalansá
ga miatt folyamatosan keü majd a kiadásokat a bevételhez 
igazítani.

Dr Gagyi Pálffy András tájékoztatást adott a MTESZ 
Székház eladásának állásáról.

5. napirendi pont: javaslat a 2012. évi egyesületi kitün
tetésekre

A választmány egyhangú szavazással jóváhagyta az Érem
bizottság előterjesztését a 2012. évben adandó egyesületi 
érmekre, plakettekre és tiszteleti tagokra.

Dr. Nagy Lajos elnök kérésének megfelelően az OMBKE 
120 éves jubileuma alkalmával egyes társszervezetek vezetői 
emlékplakettet fognak kapni.

A 6. napirendi pontban dr. Esztó Péter, az Alapszabály 
Bizottság elnöke Az egyesületi Alapszabály módosítását ter
jesztette elő.

A Választmány az Alapszabály Bizottság az Alapszabály 
módosítására vonatkozó javaslatát a Küldöttgyűlésnek elfoga
dásra javasolja, egyúttal megbízza a Bizottságot, hogy az új 
civil törvény figyelembevételével vizsgálja felül az Alapsza
bályt, hogy a még szükséges módosítások a 2013-as Kül
döttgyűlésen elfogadhatók legyenek.

Az Egyebekben (7. napirendi pont):
Dr Lengyel Károly főtitkár ismertette, hogy személyes 

megbeszélésen tárgyaltak dr Krámli Mihállyal, a Magyar Mű
szaki és Közlekedési Múzeum főigazgatójával a szakmáinkat 
érintő múzeumok ügyeiről és az együttműködés lehetőségei
ről.

Dr. Havasi István bejelentette, hogy dr. Zsámboki László 
helyett az Egyetemi Osztály küldöttje a jövőben Morvái Tibor 
lesz.
Az ülés emlékeztetője alapján PT

Benedek Endrére emlékeztünk

A Benedek Endre Barlangkutató és Természetvédelmi 
Egyesület (BEBTE) és az OMBKE Dorogi Helyi Szervezete ren
dezésében 2012. május 10-én megemlékezésre került sor a 
dorogi József Attüa Művelődési Házban Benedek Endre 
aranyokleveles bányamérnök 100 éves születési évfordulója 
alkalmából.

Az emlékülést Liszka János nyitotta meg, nagyra értékelve 
azt a törekvést, hogy becsüljük meg a múltunkat, s áüítsunk 
örök emléket nagyjainknak. Beszélt a Dorogi Szervezet petro- 
zsényi barlangászattal is foglalkozó Petro Aqua környezetvé
dő egyesülettel való kapcsolatáról, akik egyebek meüett a 
Boli-i barlangot is működtetik.

Lieber Tamás, a BEBTE vezetője ismertette Benedek 
Endre életútját, aki bányamémöki diplomát 1934-ben, jogit
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Az emléktábla

1939-ben szerzett. Dolgozott a zalai olajmezőkön, Gánton, 
Nyirádon, Tatabánya-Síkvölgyön. 1955-ben Budapestre került 
az Országos Bányaműszaki Főfelügyelőségre, majd 1957 
januárjától a Dorogi Kerületi Bányaműszaki Felügyelőség 
főmérnöke volt nyugdíjba vonulásáig (1970).

A barlangászattal az ötvenes években ismerkedett meg, és 
1958 végén az akkori dorogi Munkásotthonban létrehozott 
egy társaságot a barlangok védelmére, azaz megalakult az esz
tergomi-dorogi medencében a szervezett barlangkutatás 
„Kadic Ottokár Barlangkutató Csoport” néven. Feladatuknak 
tekintették a Nagy-Strázsa hegyben található sátorkópusztai 
barlang feltárását és megóvását. A munkájuk és utódaik mun
kája olyan jól sikerült, hogy a barlang ma is látogatható ide
genforgalmi nevezetessége a térségnek. Benedek Endre sze
repet vállalt az ötvenes években újjáalakult Magyar Karszt- és 
Barlangkutató Társulat (MKBT) tevékenységében is.

Ezután Solymár Judit emlékezett a vállalatnál kialakult 
kapcsolatukra Benedek Endrével, a közös munkavégzésre, a 
korrekt együttműködésre.

A megemlékezésen részt vettek Benedek Endre gyerme
kei, fia Attila és lánya Madarasai Benedek Anikó, aki szólt ar
ról a szeretettől, amivel apjuk a barlangászat szenvedélyét 
megosztotta a családjával, akik azóta is aktív tagjai az egyesü
letnek.

Leél-Őssy Szabolcs, az MKBT jelenlegi elnöke megemlé
kezett a kezdetek közös barlangász kalandjairól, a sok együtt 
átélt élményről.

Az emlékülés résztvevői megkoszorúzták az alkalomra ké
szült márványtáblát, majd megtekintették a BEBTE tevékeny
ségét bemutató fotókiállítást.

Dr. Korompay Péter

Látogatás az Oroszlányi Erőműben

Az OMBKE Tatabányai Szervezete 2012. május 30-án 
mintegy 30 fő részvételével szakmai kirándulást szervezett a 
Vértesi Erőmű Zrt. Oroszlányi Erőműjébe.

A szakmai vezetőnk Juhász Sándor erőmű-üzemeltetési 
főmérnök volt. A látogatás során megismerhettük az erőmű 
legfontosabb termelési folyamatait, megtekintettük az alkal
mazott berendezéseket. Az Oroszlányi Erőmű tüzelőanyag
ként a Márkushegyi Bánya barnaszenét, valamint -  megújuló 
energiaként -  faaprítékot és szálastermékeket (elsősorban 
szalmát) hasznosít. A technológia az alapanyagok aprítását, 
megfelelő arányú adagolását, szabályozott eltüzelését, az 
áram előállítását tartalmazza. A levegő védelme miatt a kibo-

csájtott füstgáz kéntelenítő berendezésen keresztül, por- és 
kénmentesen kerül a légtérbe.

A szakmai körút során számos olyan technikát, folyama
tot, irányítási pontot ismerhettünk, látogathattunk meg, amik 
a szakmán belül is különlegességnek számítanak. így -  többek 
között -  megismertük az olasz gyártmányú faaprító berende
zést, a saját fejlesztésű szalmaaprító és befuvó gépeket, a kén
telenítő berendezést és annak irányítóközpontját, a munkát 
összefogó diszpécserközpontot, a pernye- és zagykezelés mo
mentumait. A látogatók szerencséjére a kirándulás idején ka
zán- és turbina-karbantartás folyt, ezáltal ezeket a berendezé
seket tüzetesebben is megtekinthettük.

A látogatást követően Juhász Sándor főmérnök részlete
sen válaszolt a nap folyamán összegyűlt kérdéseinkre is, kö
szönet a szakszerű és minden területre kiterjedő vezetésért!

A rendezvény Kecskéden, a Barátok Asztalánál, szerény 
vendéglátás mellett, jó hangulatban zárult.

Fecskés Zoltán

Előadások Tapolcán

A tapolcai helyi szervezet vezetősége 2012 első félévében 
számos tartalmas előadást szervezett, melyeket Tapolcán a 
bauxitbánya volt művelődési központjában -  ma a városi 
Tamási Áron Művelődési Központ -  tartottak. Időrendben az 
alábbiakat:

Február 20-án a helyi csoport aktuális ügyeinek megbeszé
lése után Huszár Attila üzemvezető és Jankovics Bálint geoló
gus tartottak a tagtársak fokozott érdeklődésével kísért elő
adást , A  halimbai mélyszint földtana és bányászata” címmel a 
helyi bányászat meghosszabbítását célzó mezőcsatolásról.

Március 5-én a nagyteremben külső érdeklődők számára is 
nyitottan a televízióból jól ismert, népszerű világjáró geológus, 
dr. Juhász Árpád , A  kék bolygó vándora” címmel tartott ké
pekkel és videókkal színesített előadást. A számos érdekes 
helyszín bemutatása mellett beszélt a televíziós természet- 
filmek műhelytitkairól és arról is, hogy hogyan került a televí
zióhoz.

Március 19-én szintén egy vüágjáró geológus, dr. Komlóssy 
György beszélt sok humorral és képpel pályafutásáról 
„Szemelvények és anekdoták bauxitos kalandozásaim első 50 
évéből” címmel.

Április 2-án dr. Pataki Attila, a helyi szervezet titkára osz
totta meg a kolontári katasztrófával és annak kivizsgálásával 
kapcsolatos műszaki ismereteit a hallgatóságával ,A  
vörösiszapról másként” címmel.

Április 16-án dr. Ősi Attila geológus -  aki már tartott a té
mában Tapolcán előadást -  a magyarországi dinoszaurusz-ku
tatás újabb, nemzetközi téren is nagy visszhangot keltő ered
ményeiről adott tájékoztatást, és bemutatta az erről szóló, fris
sen megjelent könyvét. A tapolcai jelenlegi és volt bauxitbá
nyászok ezeket a kutatásokat kezdeteitől segítőén figyelem
mel kísérik, hiszen a kutató az iharkúti külfejtésben találta az 
első leleteket.

Június 11-én illusztris vendég, dr. Kovács Ferenc akadé
mikus ismertette a Nemzeti Energiastratégia kapcsán megfo
galmazott gondolatait, melyeket a BKL Bányászat 2012/1. szá
mában meg is jelentetett. A személyes kontaktus természete
sen markánsabb megközelítést tett lehetővé. A kérdések után 
a professzor néhány nem túl biztató szót szólt a Miskolci 
Egyetem -  és elsősorban a Műszaki Földtudományi Kar -  
helyzetéről is.

PT
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